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1. Surma läbi lahkunud Riigikogu liikme 
Hans PöhPi mälestamine. 

J u h a t a j a : Austatud Riigikogu liik
med! Eile hommikul sain teate, et surm 
tabanud meie kaaslast rkl. Hans Pöhl'i. 
( R i i g i k o g u l i i k m e d j a p u b l i k 
t õ u s e v a d p ü s t i . ) Veel enne jõulu, 
enne kui lõpetasime eelmise istung
järgu, liikus ta meie keskel täiesti 
tervena. Kuid viimaselt kahelt koosole
kult ta juba puudus haiguse tõttu. 
Teda haaras palavik, millele seltsis an
giin, ning sellele järgnenud veremürgi-
tus kutsus ta 22. jaanuari hilisõhtul viim
sele teekonnale. Lahkunut leinavad abi
kaasa viie lapsega, kellest kolm alaealised, 
ja Riigikogus kadunu lähemad rühmakaas
lased Saksa-Rootsi rühmast, kellele kõigile 
meie avaldame sügavat kaastundmust. 

Suurim kaotus on tabanud Eesti Rootsi 
rahvust, kelle vaimlikuks isaks ja hingeks 
õieti oli lahkunud Hans Pohl. Juba möö
dunud sajandi viimaseil aastail ta algas 
vaimutööd Rootsi rahyuse seas ja juhtides 
seda tööd aastakümneid andis palju vaimu 
ja värskust Rootsi rahvusele, ja mis pea
asi, rajas meie Rootsi rahvuse kultuuri, 
elades läbi kõik takistused, mis olid Vene 
päevil, ja tundes kaasa oma rahvuse kõi
gile rõõmudele, millised avanesid Eesti 
riikluse rajamisel. Tõsist leina tunneb 
praegusel korral Rootsi rahvus. 

Riigikogu liikmed leinavad kadunut 
sügava kahjutundega, sest ta sammus esi
rinnas juba esimesilt, meie iseseisvuse 
võitlusepäevilt, ja kui avanes võimalus 
rajada Eesti riiki, oli ta meie riigimeeste 
hulgas. Ta kutsuti 1918. a detsembrikuul 
Ajutise Valitsuse rahvuseministriks, kel
lena ta püsis kogu Ajutise Valitsuse tööde 
kestel. Juba 1917. a. juulist töötas ta ja 
võitles Maanõukogu liikmena, seega raja
des meie omavalitsust, meie autonoomsust. 

Asutavas Kogus töötas ta kaasa kõigile 
uuendusile, kõigile tähtsaile reformele, 
millele Asutav Kogu pani aluse. Ja nii
hästi I kui ka III Riigikogus on ta kaasa 
töötanud armsa inimesena, kõigist lugu
peetud Riigikogu liikmena, kõigi rühmade 
poolt lugupeetud tegelasena, kaasa tööta
nud meie seaduseandluses ja valitsemises. 
Nüüd IV Riigikogu liikmeina oleme kur-
vaiks tunnistajaiks, et meie kaaslast Hans 
PöhTi ei ole enam meie keskel. 

Leinates ja tundes kaasa kõigile, kellele 
kadunu kõige lähemal seisnud, asume täna 
tööle. 

2. Teatamine muudatusest Riigikogu 
koosseisus. 

S e k r e t ä r : Surma läbi on lahkunud 
Riigikogust 22. jaanuaril 1930 Hans Pohl 
— Saksa-Rootsi valimisbloki Tallinna vali
misringkonna nimekirjade järgi. Riigi
kogu töödest on osa võtma kutsutud Ervin 
Thomson. 

Koosolekut hakkab juhatama teine abi
esimees R. Penno. 

3. Eesti Vabariigi kulude ja tulude eel
arve 1930/31. aastaks — Vabariigi Valit

suse ettepanek — I lugemisel. 

Majanduseminister J. Z i m m e r 
m a n n : Lugupeetud Riigikogu liikmed! 
Eesti Vabariigi 1930/31. a. kulude ja 
tulude eelarve-ettepanek on Vabariigi 
Valitsuse poolt Riigikogule esitatud ja 
läheb täna teile läbivaatamiseks ja lõpli
kuks otsustamiseks. Sel puhul pean tar
vilikuks lühidalt peatuda meie riigi- ja 
rahvamajanduse olukorra ja arenemise 
võimaluste juures ning teha mõningaid 
selgitavaid märkusi esitatud eelarve kohta 
eriti. Puudutab ju riigi eelarve täiel mää
ral meie riigi- ja rahvamajanduse kande
võimet ja selle arenemiskäiku. 
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Võtame eeskätt vaatlusele rahanduse 
1929. majanduseaastal. Teatavasti oli 1928. 
aasta raskem ikalduseaasta, ja selle taga
järjel oli kapitalikogumine rahvamajan
duses kogu aasta jooksul üsna väike. Tei
selt poolt oli krediidinõudmine niihästi 
põllumajanduses kui ka tööstuses seda suu
rem, mille rahuldamiseks peamiselt riik
likke ressursse tuli mobiliseerida. Pankade 
kaudu antud laenude seis oli kolme vii
mase aasta novembri lõpul tuhandetes 
kroonides järgmine: pantlehtede laenud 
Eesti maapangas tõusnud 1929. aastal 
1.862, 1928. aastal — 2.525. Pantlehtede 
laenud Eesti hüpoteegipangas tõusnud 
1929. aastal 1.107 ja 1928. aastal — 1.702. 
Hüpoteegilaenud pikalaenu pangas tõusnud 
1929. aastal 3.877, 1928. aastal — 1.948. 
„A" liigi laenud pikalaenu pangas Vaba
riigi Valitsuse arvel vähenenud 1929. aas
tal 3.669, 1928. aastal suurenenud 23.108. 
Riiklikud põllumajanduslikud laenud Eesti 
maapanga kaudu 1929. aastal tõusnud 
2.695, 1928. aastal — 2.250. Muud pika
laenu panga valitseda olevad laenud Vaba
riigi Valitsuse arvel on kasvanud 1929. a. 
3.185 ja 1928. a. — 811. Vabariigi Valit
suse poolt soodustatud laenud on vähene
nud 1929. a. 137 ja kasvanud 1928. a. 2.816. 
Laenud mitmesugustel kindlustustel — 
kasvanud 1929. a. 3.132 ja eelmisel aastal 
3.177. Laenud erapankadest ühes arva
tud välisvekslid — kasvanud 1929. a. 
2.567, 1928. a. 18.092. Laenud tähtsama
test ühispankadest tõusnud 1929. a. 1.203 
ja läinud aastal — 8.952. Eesti pank — 
ühes arvatud välisvekslid — vähenenud 
1929. a. 659 ja 1928. a. — 25.618. Lõpp
kokkuvõte oleks järgmine: kasvamine 
1929. a. 15.163 ja 1928. a. — 39.763 tuhat-
krooni. 

Kui selle järgi laenude kasvamine rah
vamajanduses ulatus 1928. a. ligi 40.000.000 
kroonini, siis oli see 1929. a. ainult 
15.000.000 krooni. Esimesel aastal oli lae
nude kasvamine erapankades, ühes arva
tud Eesti hüpoteegipank, Kr. 28,746 mil
jonit või 72o/n üldisest laenude kasvami
sest, kuna see 1929. a. oli Kr. 4,877 mil
jonit või ainult 37o/n üldisest laenude kas
vamisest. Sealjuures ei tohiks arvesta
mata jätta asjaolu, et erapankade ja ühis
pankade võlaarved ja rediskont — peami
selt riiklikkudest pankadest — kasvas 
viimase aasta jooksul novembrist novemb
rini Kr. 6,973 miljoni võrra, millest järg
neb, et kogu rahvamajanduse finantseeri
mise suurenemine läinud aastal lasus täie
likult riigikassa ja riiklikkude pankade 
õlgadel. 

Hoiusummade liikumine pankades ja 
riigi hoiukassas on näha järgnevast tabe
list: hoiusummad erapankades kasvanud 
1928. a., pärast seda, kui tegime välis
laenu, 10.000.000 krooni, kuna 1929. a. .— 

725.000 krooni. Hoiusummad ühispanka
des kasvanud 1928. a. 5.300.000 krooni, 
läinud aastal ainult 1.100.000 krooni. Riigi 
hoiukassa hoiusummad kasvanud 1928. a. 
2.700.000 krooni, läinud aastal 500.000 
krooni. Eesti panga hoiusummad on kaha
nenud 1928. a. 1.200.000 krooni, läinud 
aastal — 7.600.000 krooni. 

Sellest näeme, et era- ja ühispankadel 
laenude andmisel läinud aastal tuli otsida 
teisi rahaallikaid hoiusummade asemele ja 
seda leidsid nad, nagu juba nimetatud, 
oma rediskonto ja võlaarvete suurenemi
ses, mis seisid eelnimetatud tähtpäevadel, 
nagu näidatud alamal: rediskont ja võla
arved erapankades 1928. a. olid 3.500.000, 
1929. a. 6.500.000; rediskont ja võlaarved 
ühispankades 1928. a. — 2.400.000 ja 
1929. a. — 400.000; sisemaa „Nostro" 
kohustused kasvanud 1928. a. 800.000 ja 
1929. a. kahanenud 230.000; välismaa 
„Nostro" kohustused kasvanud 1928. a. 
1.800.000 ja 1929. a. kahanenud 2.400.000. 

Riigikassa, mobiliseerides tema käsu
tada olevaid ressursse Eesti pangas mitme
suguste laenude andmiseks põllumajan
dusele ja olles sunnitud oma kassataga
varadest katma väljaminekuid, mille jaoks 
erakorraliste tulude eelarves summad ette 
olid nähtud, kuid mis veel realiseerimata 
— laen Svenska Tändsticks Aktiebolagefi 
kaudu ja hõberaha löömine —, vähendas 
valitsuse jooksvaid arveid Eesti pangas 
kogu 1929. aasta jooksul nii, et need 1. 
jaanuarist 1. jaanuarini langesid Kr. 16,7 
miljonilt Kr. 8,1 miljonile, mis enesega 
kaasa tõi üldise jooksvate arvete lange
mise Eesti pangas novembrist novembrini, 
nagu eelpool näidatud, Kr. 7,6 miljoni 
võrra. 

Eriti rasked ülesanded olid läinud 
aasta jooksul täita Eesti pangal. Ühelt 
poolt oli ta sunnitud, nagu näidatud, hoiu-
summasid välja maksma, teiselt poolt pidi 
ta katma suurenenud valuuta nõudmisi 
väliskaubanduse passiivse saldo ja riigi 
välisvõla tasumise ja protsentide katteks. 
Kuid pank sai nende ülesannetega edukalt 
hakkama ja tema kattevara vahekord 
jooksvate kohustustega tõusis isegi aasta 
jooksul 52,6o/q-lt 54,lo/0-le. 

Selle tagajärje saavutas pank sel moel, 
et ta vastavalt kattevara kahanemisele, 
mis oli kogu aasta jooksul Kr. 4,2 miljonit, 
kahandas ka oma laene peaaegu sama 
summa võrra — Kr. 4,3 miljonit — ja nii, 
vaatamata suurele väljavoolule jooksvailt 
arveilt, suutis isegi pangatähtede tsirku-
latsiooni tagasi tõmmata, mis läinud aasta 
algul oli Kr. 36,4 miljonit ja lõpul — 
Kr. 34 miljonit. Selle politika tagajärjel 
kahanesid Eesti panga jooksvad kohustu
sed aasta jooksul Kr. 9,6 miljoni võrra, 
kuna kattevara kahanes kõigest Kr. 4,2 
miljonit, see tähendab vähem, kui valitsus 
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välisvõlgade protsentideks ja tasumiseks 
aasta jooksul valuutat tarvitas. Nii on 
Eesti panga kui emissiooni panga seisu
kord käesoleval silmapilgul ennem tuge
vam kui läinud aasta algul, ja Eesti kroon 
paremini kindlustatud, olgugi kitsamal 
alusel, vastavalt kitsenenud olukordadele. 

Eesti rahvamajanduse üldine valuuta-
tagavarade kahanemine oli muidugi tun
duvalt suurem Eesti panga kattevara 
kahanemisest, sest et aasta jooksul pika
laenu pank ja riigikassa ja ka muud asu
tused oma valuutatagavaru realiseerisid. 
Asjatundjate arvamisel tohiks see summa 
olla umbes Kr. 10 miljoni ümber, kuid siin 
tuleb ühtlasi arvesse võtta, et erapangad 
oma „Nostro" kohustusi välispankade 
vastu aasta jooksul umbes Kr. 25 miljoni 
võrra kahandasid, mille võrra sisuline 
valuutakaotus väheneb. Sellest järgneb, 
et üldine valuutatagavarade kahanemine 
Eestis oli vististi vähem või igatahes ei 
ületanud riigi aastasi valuutanõudmisi, 
mis olid kokku Kr. 8,3 miljonit, ja mil
lest läks välisvõlgade katteks Kr. 4,9 mil
jonit. Võttes arvesse meie üldist rasket 
majanduslikku seisukorda tuleb saavuta
tud tagajärgi pidada rahuloldavaiks. 

Mis meie tööstusse puutub, siis on see 
kõigile raskustele vaatamata 1929. a. 
võrdlemisi rahuldavalt tegutsenud ja tun
duvaid edusammegi teinud. 

Jõumajanduse ala tugevnes möödunud 
aastal tunduvalt. Suurendati riigi turba
tööstuse Ellamaa elektrijõujaama, Tallinna 
linna ja Tartu linna Ulila-Ülenurme 
elektrijõujaame. Tegevusse astus ka Sindi 
kalevivabriku ühisuse elektri j õu jaam, mis
sugune Pärnu jõe vee j õudu kasutab ja mis 
peäle vabriku tarvete rahuldamise ka väl-
jaspoole energiat anda võib. Kogusummas 
rakendasime sellega tööle ligi 12.000 hobu-
sejõudu. 

Ka kiutööstus, mis meie suuremaid 
tööstuseettevõtteid, on suutnud möödunud 
aastal eduga raskustest üle saada. Kuigi 
järjest suurenev import tekstiilsaaduste 
alal ses tööstuses möödunud aastal teatava 
kriisi esile kutsus, ja karta oli tööstuse 
osalist produktsiooni vähenemist või 
koguni ajutist seismajäämist, virgutas 
tollitõstmine septembrikuus tööstuse ener-
gilisemale tegevusele, nõnda et kardetud 
tööliste-vallandamised tulemata jäid, ja töö
liste arv puuvilla ketramise ja kudumise 
tööstuse alal koguni 2400 inimeselt 2725-le 
tõusis aasta algusest kuni aasta lõpuni, 
vaatamata sellele, et üks suurem tööstus — 
„Textil" — teotsemise lõpetas ja umbes 
400 töölist lahti lasi. 

Ka silmkoe ja siidikudumise tööstus 
on mõistnud end tarvitaja nõuete koha
selt ümber korraldada, mille tõttu tööliste 
arvu üle 30% suurendada võidi. 

Naha- ja jalanõudetööstuses andis 
samuti kui tekstiiltööstuses turu puudus 
ja kindlusetus end kibedasti tunda. Tolli-
kõrgenduse tõttu, mis turu kujundas kind
lamaks, jäi ka siin tööstuse produktsiooni 
vähendamine tulemata, ja toodang püsis 
üldiselt endise aasta piirides. 

Samuti töötas edukalt kummitaldadega 
jalanõude tööstus ja kavatseb tollikaitse 
tõttu oma tööliste arvu tunduvalt suu
rendada. 

1930. a. I poole suhtes ei ole palju 
head loota, sest ostjaskonnas on terav 
rahapuudus, ja müük on siseturul õige 
palju kokku kuivanud ning hinnad alla 
löödud. Ka välisturu suhtes pole välja
vaated paremad, sest üldine depressioon 
on igalpool tunduv. 

Metallitööstus on pikemaks ajaks riik
likkude tellimistega varustatud, ning töö
liste arv suurenes ca 10°/n. (L. J o h a n 
s o n , stp: Aga see ei ole Õige.) 

Tsemendi- ja lubjatööstus on samuti 
püsinud 1928. a. piirides, kuigi siseturg 
pisut vähem tsementi tarvitas. 

Klaasitööstusest on arenemisel akna-
klaasitööstus, kuna ta laiendus ja end 
sisse seadis kõigi uuemaa ja nõuete koha
selt. Tal on korda läinud välisturgudega 
ühendust luua ja aasta kestel ca 150.000 
krooni väärtuses klaasi eksporteerida. Loo
detavasti õnnestub käesoleva aasta jooksul 
välisturge juurde võita ja eksporti — 
seega ka toodangut — suurendada. 

õõnesklaasi valmistamisel töötas aasta 
I poolel kolm vabrikut; kuid aasta II poo
lel katkestas üks vabrik tegevuse. Välis-
turgu sel tööstuseharul ei ole, ja puudu
vad ka väljavaated selle leidmiseks prae
guse konjunktuuri juures; kuid siseturgu 
võiks sisseveo arvel tunduvalt laiendada. 

Telliskivi- ja savitööstus näitab tagasi
minekut, sest Soome nõuded olid möödu
nud aastal vähemad 1928. a. omast, osalt 
sealse telliskivitööstuse tugeva võistluse, 
osalt ehitusetegevuse kokkutõmbumise 
tagajärjel. Ka siseturg ei suurenenud, 
sest ehitusematerjalina hakkavad teised 
kunstkivid, nagu: silikaat, betoon j . m. 
ja viimasel ajal ka põlevkivituhast val
mistatud kivi telliskividega võistlema. 

Toidu- ja maitseainete tööstus on enam
vähem kindlaks kujunenud ja varustab 
ainult siseturgu. Ainult tubakasaaduste 
valmistamisel on tekkinud segane olukord, 
kus kõiksugu kombinatsioonidega vanu 
tööstusi likvideeritakse ja uusi ellu kutsu
takse. Sellele vaatamata tööliste arv ka 
sel tööstuse alal märkimisväärt muutust 
ei näidanud. 

Paberitööstus elas möödunud aastal 
võrdlemisi rasketes tingimustes. Suur 
üleproduktsioon ilmaturul ja Kaanada 
paberitööstuse hoogne arenemine, sama ka 

I Vene Nõukogude valitsuse pingutused oma 
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paberitööstuse elustamiseks lõid paberi 
ekspordi alal võrdlemisi halva konjunk
tuuri, mille tulemuseks oli, et kodumaa 
paberitööstus rohkem rõhku pidi panema 
tselluloosi ekspordile, missugune veidi suu
renes. 

Kesk- ja väiketööstuse alal ei olnud 
märgata erilist tõusu ega mõõna; kaeva
takse vaid, et omavalitsused kesk- ja väi-
ketööstust liiasti maksudega koormavad. 

Kodukäsitöö toodete ja valmistamis-
oskuse levitamine arenes rahuldavalt. 
O/ü. „Kodukäsitöö" kui suurima säärase 
organisatsiooni tegevus arenes õige tuge
vasti, eriti ekspordi alal, milline tõusis 
kolmekordseks võrreldes 1928. a., ning ta 
sai regulaarselt nõudvad turud Ameeri
kas, Prantsusmaal, Inglismaal, ja juhus
likke saadetisi on olnud Berliini, Viini ja 
Hollandisse. Nimetatud ettevõte andis 
möödunud aastal 100 töölisele tööd ning 
üldläbimüük oli ümmarguselt .100.000 
krooni. 

Tööliste arv suur- ja kesktööstuses 
1929. aastal näitas tõusu eelmisest — 
1928. — aastast. Suurenemine üksikutel 
kuudel ulatus ligi paari tuhandeni. Üldse 
töötab meil neil tööstusealadel 35—40 
tuhande töölise ümber. 

Keskmine töötasu töölistele 1928. a. oli 
31,1 senti tunnis, 1929. a. tõusis see pisut 
ja tegi 31,7 senti tunnis. 

Tööliste arv suurtööstuses oli 1928. a. 
esimesel poolel 26.824, 1929. aastal 28.131, 
seega tõus 1.307 töölise võrra. 

Palka maksti neile töölistele tähenda
tud aja eest 1928. a. Kr. 9.487.394 ja 
1929. a. Kr. 9.827.871. Seega tõus Kr. 
340.477. 

Ei saa märkimata jätta, et meie suur
tööstusele on pahatihti etteheiteid tehtud, 
et ta suuri kasusid taga ajades kallilt pro
dutseerib, vähe tööstuse sisseseadetesse 
investeerib ja töölistele väikest tasu mak
sab. Need etteheited on väga tõsised, ja 
ma pean tarvilikuks neid selgitada. Kah
juks on aga tööstusestatistika meil veel 
arenemise ajajärgus, ja uurimistöid meie 
tööstuse alal vähe teostatud. Olen püüdnud 
inimesi sellele alale tööle rakendada. On 
analüüsitud seni 27 suuremat ja tähtsamat 
tööstust ja nimelt: tekstiiltööstuse alal — 
7, puutööstuse alal — 1, paberitööstuse alal 
— 4, masinatööstuse alal — 6, nahatöös-
tuse alal — 2, maitseainetetööstuse alal — 
5, kivi- ja muu tööstuse alal — 2, kokku 
27 tööstust. 

Neist andmetest selgub, et tähendatud 
ettevõtete põhivarad on tõusnud alates 
1925. a. kuni 1929. aastani miljonites 
kroonides 159,893 miljonilt kroonilt 
169,283 miljonile kroonile, s. o. suurenenud 
9,390 miljoni krooni võrra, millest näeme, 
et kolme aasta jooksul ligi 10 miljonit 
krooni ettevõtetesse investeeritud, mida 

meie oludes ja kapitalivaesuse juures väi
keseks lugeda ei saa. 

Mis tähendatud ettevõtete finantsseisu-
korda puutub, siis selgub siin tegevuse-
kapitali puudus ja suur võlakoormatus, 
kuna tulutoovus väga väikeseks osutub. 

1925. a. näitasid 19 ettevõtet puhas
kasu kokku 1.097.000 krooni ja 8 ettevõtet 
kahju 421.000 krooni, s. o. puhaskasu kuju
nes Kr. 676.000, mis põhikapitalist l,22<y0 
välja teeb. 

1928. a. näitasid 20 ettevõtet kasu 
1.288.000 krooni, 7 ettevõtet aga kahju 
1.509.000 krooni, nii et kogusummas kahju 
221.000 kroonini ulatus. Kui maha arvata 
ühe ettevõtte suurem kahi Kr. 1.004.000 
suuruses, siis kujuneb üldkasu 1,38% 
põhikapitalist. Amortiseerinud on tähen
datud ettevõtted samal ajal Kr. 12,750 
miljonit, millist summat ülearu suureks ei 
või pidada, arvesse võttes meieaja teh
nika kiiret arenemiskäiku, kus sissesea:' 
ded ja masinad kiiresti vananevad. Kui 
arvesse võtta, et meie tööstused tegevuse-
kapitali puudust kannatavad, et praegusel 
ajal kohemakstava raha eest kaupa raske 
müüa ja see pikemaks ajaks võlgu tuleb 
anda, samuti kindla turu puudusel lattu 
tuleb töötada, ning ka ettevõtete aktsiatel 
turg puudub, siis peame tulema otsusele, 
et meie tööstusel tõsiste raskustega või
delda on, mille kohta silmi kinni pigistada 
ei või. 

Riikliku põleykivitööstuse tegevusest on 
eelarve seletuskirjas lühike ülevaade too
dud, millest tööstuse edukas arenemine 
silma paistab. Möödunud aasta lõpul pandi 
alus ka uuele bensiinivabriku hoonele. Tä
hendatud vabrik valmineb loodetavasti 
1930. a. jooksul ja ta valmistaks bensiini 
aastas umbes 2000 tonni, mis osa meie 
praegusest tarvidusest kataks. Ka on vii
masel ajal Inglise suurselts „New Conso
lidated Gold Fields Ltd" otsustanud ehi
tada Eestisse prooviõlivabriku 250 tonni 
õlikivi läbilaskevõimega päevas. Et selle 
vabriku ehitamine Eesti metallivabrikutele 
kavatsetakse anda, siis see aitab ka meie 
tööpuudust teataval määral metalli alal 
vähendada. Ka Narva kose väljaehitami
seks on soliidsele ettevõttele optsioon kuni 
märtsini s. a. antud, ja on arvata, et ka 
see küsimus surnudpunktilt kord liikuma 
saab. 

Tegevust suurendada kavatseb ka mele 
fosforiiditööstus ja töötama hakata kolme 
töö-vahetusega. (M. M a r t n a , stp: Mis 
tööstus?) Fosforiiditööstus. 

Samal ajal, kui meie tööstuse alal juba 
teatav stabiilsus saavutatud ja liialdatud 
ettevõtlikkus terava kuju kaotanud, põeb 
kaubandus veel „Gründertum'i" haigust. 
Kaubandus-tööstuskoja juhatuse esimees 
kirjutab „Kaubandus-tööstuskoja Teataja" 
käesoleva aasta esimeses numbris, et meil 
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16.000 ärist 4000 äri, see on 25%, igal 
aastal tegevuse lõpetavad, mille järgi äride 
keskmine eluiga oleks meil üldse ainult 4 
aastat. Ta nimetab niisuguseid kergel käel 
asutatud ettevõtteid „ühepäeva liblikaiks", 
kes korralikust äritegevusest vähe hoolivad 
ja ausalt tegutsevate ettevõtete äritegevust 
suuresti halvavad. (M. M a r t n a , stp: 
See kirjutaja hindab vildakust seisuko
hast.) Selles väites on siiski palju valu
sat tõtt. 

Kaubanduslikkude ettevõtete arvust 
puuduvad meil kahjuks täpsed andmed 
pikema aja kohta, mis võimaldaksid liial
datud ettevõtlikkuse kohta kindlamat pilti 
anda, sest kaubandus-tööstuskoda, kelle 
kompetentsi äride registreerimine kuulub, 
ei ole ärideregistri koostamise tööga veel 
lõpule jõudnud. 

Ettevõtete arvust annab teatud üle
vaate ka iga aasta kohta välja antud äri-
tunnistuste kokkuvõte. Kaubanduslikke ja 
tööstuslikke äritunnistusi on välja antud 
1924. a. — 13.020, 1925. a. — 12.997, 
1926. a. — 13.368, 1927. a. — 14.358, 
1928. a. —13.648. 

Toodud arvudest näeme, et kaubandus
likke äritunnistusi on kõige rohkem välja 
antud 1927. a., mil meie sisekaubanduses 
kui ka väliskaubanduses valitses üldse suur 
elevus, vaatamata sellele, et tähendatud 
aastal meie põllumajandus kannatas osa
list ikaldust. 

See väide, et inimesed siis asutavad 
neid ettevõtteid, kui neil kuskile minna ei 
ole, ei pea paika, sest meie näeme, et asu
tatud on just neil aastatel rohkem, kus 
head aastad olid. 

Eriti ilmutas äritegevus elavust 1927. a. 
viimsel poolel ja 1928. a. esimesel poolel, 
missugust asjaolu kinnitab ka väljaantud 
äritunnistuste arv. 

Huvitav on tähele panna, et 1927. aas
tal ka tööstuslikke äritunnistusi on rohkem 
võetud kui eelmisel aastal. Elavamale ette
võtlikkusele nii kaubanduses kui tööstuses 
mõjus tol ajajärgul kaasa meie rahandus
liku seisukorra kindlamaks kujunemine ja 
krediidiolude tunduv lahenemine eriti 
1928. aasta algupoolel välislaenu taga
järjel. 

Kui arvestame ainult puhtkaubandus
likke ettevõtteid — mitte äritunnistuste, 
vaid ettevõtete tegeliku arvu järgi —, siis 
tõusis nende arv 1928. aasta lõpuks 
ümmarguselt 11.200-le, sellest I, II ja III 
järgu kaubanduslikke ettevõtteid 9.400 ja 
IV ning V järgu kauplusi üle 1.800. Üle
jäänud osa kaubandusliku äritunnistusega 
töötavaist ettevõtteist moodustavad aktsia
pangaa ja krediidiasutused, kindlustuse-
seltsid j . n. e. 

Lisaks ülalnimetatud pahele, et meil 
juhuslikkude ettevõtete protsent väga 
suur, seltsib liialduseni viidud võlgumüügi 

nähtus. See on võtnud hädaohtlikult laia
lise ulatuse. Liialdatud võlgumüük ongi 
üheks kaaluvamaks teguriks, mis juhus
likkude ettevõtete tekkimist suurelt soo
dustab. (M. M a r t n a , stp: Meie kuul
mise järgi on see Ameerikas palju suurem.) 

Järelmaksuga müümine suurendab jär
jest ettevõtete riisikot, ja saamata jäänud 
summad aina suurenevad. See ebaterve 
nähtus on isegi niikaugele läinud, et suu
red angroo-ärid hakanud harrastama 
detail-müüki kuni kõigeväiksemate partii
deni, püüdes ostjaiks eriti ametnikke, töö
lisi j . in. e., kus aga võimalik kergemini 
koondatud ostjate hulga juurde pääseda. 

Võlgumüük on juured eriti sügavale 
ajanud 1927. aasta viimse poole ja 1928. 
aasta esimese poole ajajärgul ja seda lahe
damate krediidiolude tõttu, mille õiget 
tähendust väga suur hulk kaupmehi näh
tavasti ei osanud õieti mõista ja hinnata. 
Kaupmehed, kes ise said kergemini kre
diiti, kandsid seda väga heldesti edasi 
oma väiksematele vendadele. Tagajärjeks 
oli see, et kui 1928. aasta lõpul, eriti aga 
1929. aasta kestel krediidiolud muutusid 
raskemaiks, siis sattusid paljud ettevõt
ted raskendatud seisukorda ja üks osa 
lausa kitsikusse. Ja kui möödunud aastal 
suur hulk ettevõtteid kokku varises, ja ka 
praegu pinevus edasi kestab, siis tuleb 
selle nähtuse põhjusi suurel määral otsida 
liigsest krediidiheldusest ja võlgumüügist. 

Meie sisekaubanduse tervendamiseks — 
ja see maksab teatud teisenditega ka 
väliskaubanduse kohta — on tarvis alata 
võitlust juhuslikkude, kergel käel asutata
vate ettevõtete, võlgumüügi ja ebaterve 
võistluse vastu. Ja et sellel võitlusel taga
järgi oleks, siis peavad asjast haarama 
kõigepealt ärimehed ise, siis nende orga
nisatsioonid ja lõpuks ametiasutused. 

Mis puutub äritegevusse eriti möödu
nud aastal, siis andis siin põllumajandus
likkude ringkondade ostujõu langus end 
loomulikult väga tunda. Rahaturu pine
vuse tõttu ei saanud ettevõtted enam kaupu 
krediidi peale suuremal määral müüa. 
Kõigele sellele vaatamata ei saa möödunud 
aasta äritegevust üldiselt võrreldes eel
mise aastaga halvaks pidada. 

Teravilja ja seemnete kaubandus oli 
elav, peamiselt riiklikkude laenude tõttu, 
mille arvel põllupidajad seemnevilja 
ostsid. 

Omamaa vilja vähesuse tõttu enne uut 
lõikust tuli eriti linnade varustamiseks 
tarvitada peamiselt välismaa vilja, mille 
tõttu suurveskite tegevuses oli läbikäik 
elav, ja need pidid töötama heade tagajär
gedega. 

Manufaktuur-kaubandus oli üldiselt 
nõrgem kui 1928. aastal. 

Koloniaalkaubandus kujunes umbes 
samaks kui eelmisel aastal. 
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Põllutöömasinate ja -riistade ning põl
lurammu kaubandus oli märksa vaiksem 
kui 1928. a. 

Heade tagajärgedega töötasid spedit-
siooniärid, Tallinna börsikomitee tegelaste 
kinnitamist mööda isegi paremini kui 
1928. a. 

Kaupade vedu riigiraudteedel kinnitab, 
et möödunud aasta äritegevus 1928. a. 
omast ulatuslikult maha ei jäänud, vaid 
selle isegi ületas. Riigi raudteedel veeti 
kaupu: 1927. a. — 2.106.000 tonni, 1928. a. 
— 2.655.000 tonni, 1928. a. 10 kuul — 
2.300.000 tonni, 1929. a. 10 kuul — 
2.424.300 tonni. 

Kui nüüd asume väliskaubanduse vaat
lemisele, siis võime üldiselt kinnitada, et 
siin ettevõtete tegevus viimastel aastatel 
kindlamale ja püsivamale alusele nihkub. 
Ja seda tänu soliidsematele ning püsi
vatele ettevõtetele, kelle kaudu toimub 
kandev osa meie kaubavahetusest välis
maadega. 

Meie kõige tähtsama väljaveoartikli — 
või — väljavedu on koondunud kindlate 
ja püsivate ettevõtete kätte. Peekoni 
kaubanduse alal loodi möödunud aastal 
kindlam alus selle väljaveoharu soodsaks 
arenemiseks tulevikus. 

Samuti püsib väheste eranditega vilu
nud kätes metsamaterjalide ja puutöös-
tusesaaduste, paberi ja paberisaaduste, 
tekstiiltööstuse saaduste, tekstiiltööstuse 
tooresainete, põllutöö- ja muude masinate 
ning -riistade, kivisöe, õlide ja rasvade 
kaubandus. 

Vaatame nüüd, mis kõnelevad välis
kaubanduse arvud. Sisseveos püsib esi
kohal teravili ja jahu, näidates aastast-
aastasse tõusu, millest erand ainult 
1927. a., mil sissevedu oli kaugelt väiksem, 
kui kolmel eelmisel ja kahel järgmisel 
aastal. Erakordselt väike sissevedu 1927. 
a. on tingitud võrdlemisi soodsast lõikusest 
1926. a. ja kõigiti rahuldavast rukkisaagist 
1927. a., kuigi muidu oli viimane aasta 
meie põllumajandusele osalise ikalduse 
aastaks. 

Samuti on kuni viimase ajani tõusu 
suunas liikunud muude toidu- ja maitse
ainete rühm, kuhu kuuluvad suhkur, 
heeringad, tubak, joogid j . n. e. 

Vähest, tarviduste kasvamisega kokku-
kõlalist tõusu ilmutavad: nahk ja naha-
saadused, puu ja puutööstuse saadused, 
metallikaubad, töö- ja jõumasinad ning 
kahel viimasel aastal ka põllutöömasinad 
ja -riistad, õlid ning rasvad ja keemiaai-
ned ning apteegikaup. Kiuainete sisse
vedu oli erakordselt suur 1925. ja 1928. 
aastatel. 

Järjekindlat tõusu näitas tekstiiltöös
tuse saaduste sissevedu, millele teataval 
määral piiri pani möödunud aasta sep

tembris läbiviidud tollikõrgendus osa 
tekstiilsaaduste kohta. 

Väljaveo üldsuund on viimase viie 
aasta jooksul kujunenud kokkuvõttes 
järgmiseks. 

Kartuli väljavedu on väga kõikuv, ole
nedes meie kartulisaagist ja veel rohkem 
turuoludest Soomes ning Rootsis, millised 
meie kartulile peaturgudeks. Kartulite 
väljavedu tõusis rekordkõrgusele 1928. a. 

Karjasaaduste väljavedu, millest lõvi
osa moodustab või, näitab kuni möödunud 
aastani järjekindlat ja jõudsat tõusu. 
Elusloomade väljavedu on viimastel aas
tatel püsinud enam-vähem ühesugusel kõr
gusel. Naha ja nahakaupade väljavedu 
kaldub tõusule kuni möödunud aastani, mil 
sootuks madalale langes, olles 1928. a. 
tõusnud rekordkõrgusele. Puu ja puu
tööstuse saaduste väljavedu näitab, pärast 
seisakut 1925. a., järjekindlat ja kiiret 
tõusu kuni möödunud aastani. Paberisaa
duste väljaveos on paaril viimasel aastal 
sündinud pööre: tugevasti on tõusnud 
paberi tooresainete — puumassi ja tsellu
loosi—väljavedu, enam-vähem ühesugusele 
kõrgusele püsima jäänud ajalehe- ja pak-
kimispaberi väljavedu, kuna kirjutus- ja 
trükipaberi väljavedu tunduvalt tagasi läi
nud. Selles harus tuleb väljaveo arengut 
seega ebasoodsaks pidada. Lina välja
vedu on viimastel aastatel järjekindlalt 
tagasi läinud. 

Tekstiiltööstuse saaduste väljavedu 
sammub järjekindlalt ja jõudsasti tõusu 
rada, kusjuures selle rühma bilanss eriti 
soodsaks kujuneb möödunud aasta lõpul. 
Tsemendi väljavedu tõusis kuni 1926. a., 
kuid on siis järjest langenud kuni vii
mase ajani. Telliskivide väljavedu hoidis 
tõusu suuna alles kuni 1929. aastani. 

Need oleksid väljaveo arengu üld j õõ
ned viimastel aastatel, võib öelda viie
kuue aasta kestel. 

Mis puutub eraldi möödunud aasta 
väliskaubandusse, siis kujunes see üm
marguselt võttes 5,5 milj. krooniga pas
siivseks. 1928. a. ületas sissevedu välja
veo mäletavasti 4,26 miljoni krooniga. 
Üldse veeti möödunud aasta jooksul kaupu 
sisse 122,9 miljoni krooni väärtuses 131,3 
miljoni krooni vastu eelmisel aastal, kuna 
väljavedu samal ajal oli vastavalt 117,4 
miljonit krooni ja 127,1 miljonit krooni. 
Seega on möödunud aasta sissevedu võr
reldes eelmise aasta sisseveoga langenud 
8,4 miljoni krooni võrra, kuna väljavedu 
samal ajal langes veelgi rohkem, nimelt 
9,6 miljoni krooni võrra. 5,5 miljoni
krooniline passiviteet möödunud aasta 
väliskaubanduses tuleb seega panna pea
miselt meie väljaveo tagasimineku arvele, 
millele sisseveo poolelt seltsib erakordselt 
suureks paisunud teravilja sissevedu. 
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Tera- ja jahvatatud vilja veeti möö
dunud aasta jooksul sisse 21,8 miljoni 
krooni eest, (M. M a r t n a , stp: See kiri 
peaks natuke selgem olema!) mis on 143,7 
tuhat krooni rohkem kui 1928. a. Tera
vilja üksi veeti sisse 114.274 tonni — 
1928. a. 96.269 tonni — 1928. a. 18,9 mil
joni krooni vaatuses ja 1929. a.— 19 mil
joni krooni väärtuses. Seega on teravilja 
sissevedu kvantumi järgi tunduvalt tõus
nud, väärtuse järgi aga vähenenud. 

Teiseks tähtsaks momendiks möödunud 
aasta sisseveos on tekstiiltööstuse saaduste 
sisseveo langemine 15,7 miljonilt kroonilt 
1928. a. 12,7 miljonile kroonile läinud aas
tal, seega vähenemine 2,9 miljonit krooni. 

Ülejäänud sisseveo osas silmatorkava
maid muudatusi ei ole: aia- ja juurvilja 
sissevedu on pisut vähenenud, karjasaa
duste sissevedu vähe tõusnud, kalakau-
pade sissevedu 313 tuhande krooni võrra 
langenud. Tunduvat langust näitab muude 
toidu- ja maitseainete rühm, langedes 9,7 
miljonilt kroonilt 1928. a. 7,8 miljonile 
kroonile läinud aastal, seega 1,8 miljoni 
krooni võrra. 

Peale selle on vähenenud loomatoidu, 
loomariigi ainete, paberi tooresainete, 
väetisainete, töötletud nahkade ja naha-
kaupade, jõu- ja töömasinate, metallikau-
pade, transportabinõude ja mineraalkau-
pade sissevedu. Vähest tõusu näitab seem
nete, metsamaterjali, mineraalide, paberi
tööstuse saaduste, metallide, elektritarvete 
ja keemiatööstuse saaduste sissevedu. 

Väljaveo osas on möödunud aastal, 
võrreldes eelmise aastaga, kaaluva tähtsu
sega muudatusteks põllumajanduse saa
duste väljaveo tagasiminek, kui arvesse 
võtta kõiki põllumajanduse saadusi, metsa
materjalide väljaveo tugev langus ja teks
tiiltööstuse saaduste väljaveo tunduv tõus. 
Esimene moment on täiel määral seletatav 
1928. a. ikaldusega põllumajanduses, 
metsamaterjalide väljaveo langus raskete 
jääoludega läinud aasta kevadel ja väga 
ebasoodsate teedega sama aasta lõpupoo
lel, mis metsamaterjalide veo raudteejaa
madesse ja sadamateni väga raskeks muu
tis. Ka hindade konjunktuur ei olnud 
küllalt soodus. 

Kui vaadelda väljavedu üksikute täht
samate ainete järgi, siis näeme, et kar
tulite väljavedu langes 38.067 tonnilt ja 
3.888.000 kroonilt 1928. a. 13.339 tonnile 
ja 1.124.000 kroonile läinud aastal. 

VÕi väljavedu näitab 1.137-tonnilist 
tõusu ehk väärtuse järgi 2.434.000 krooni. 

Munade väljavedu on kvantumilt vähe
nenud 23.514.000 munalt 22.312.000 
munale, kuna väärtuse järgi munade välja
vedu kujunes pea samaseks kui eelmisel 
aastal. 

Liha ja lihasaaduste väljavedu langes 
5.032 tonnilt 2.510 tonnile ehk väärtuse 

järgi 5.145.000 kroonilt 3.434.000 kroo
nile, seega vähenes 1.711.000 krooni võrra. 

Puusaadusi läks läinud aastal välja 
ainult 14.699.000 kr. eest 21.515.000 kr. 
vastu eelmisel aastal samal ajal, vähene
mine seega 6,8 miljonit krooni. 

Samal ajal, kui paberi tooresainete — 
tselluloos ja puumass — väljavedu suure
nes, läks ajalehe- ja trükipaberi väljavedu 
3.051 tonni ehk väärtuse järgi 1.142.000 
krooni võrra tagasi. 

Vineeri ja toolipõhjade väljavedu tõu
sis kvantumilt tunduvalt, kuid väärtuse 
järgi läks tagasi, millest peab järeldama, 
et hinnad olid möödunud aastal vähem 
soodsad kui eelmisel aastal. 

Linade väljavedu tõusis 236 tonni 
võrra, kuid väärtuse järgi saadi vähem, 
sest hinnad läksid tunduvalt alla. Puu
villase lõnga ja niidi väljavedu tõusis 
476 tonni võrra, puuvillase riide väljavedu 
85 tonni võrra, kusjuures hindade kon
junktuur oli siin vähem soodus kui eel
misel aastal. 

Tsemendi väljavedu on vähenenud pea
miselt Soome turu halvenemise tõttu. 

Tuletikkude väljavedu tõusis 342 tonni 
ehk väärtuselt 136.000 krooni võrra. 

Tooresnahkade väljavedu on vähekese 
langenud. 

Tulles lõpuks uuesti tagasi septembri
kuus 1. a. läbiviidud tollikõrgenduse 
juurde, toome tabeli, mis peegeldab tähen
datud aktsiooni mõju järgmiste kuude 
väliskaubanduses. Tabelis on toodud tolli
kõrgenduse alla kuuluvate artiklite sisse-
ja väljavedu oktoobri-, novembri- ja det
sembrikuul. 

Sissevedu: 

Puuvillane lõng 
Puuvillane riie 
Villane riie . . 

Väljavedu: 
Puuvillane lõng 

Sissevedu: 

Puuvillane lõng 
Puuvillane riie 
Villane riie , . 

Okt. 
Kr. 

27.120 
103.511 
318.520 

593.049 

Okt. 
Kr. 

35.525 
319.886 
415.582 

1929. a. 
Nov. 
Kr. 
5.734 

90.581 
205.057 

536.668 

1928. a. 
Nov. 
Kr. 
26.830 

252.799 
299.548 

Dets. 
Kr. 
7.574 

75.640 
97.010 

523.023 

Dets. 

Kr. 
10.963 

136.710 
171.395 

Väljavedu: 
Puuvillane lõng 358.161 329.512 315.617 

Mis puutub üksikute riikide tähtsusse 
meie sisse- ja väljaveos, siis on siin eriti 
tähtis vaadelda kaubavahetuse arenemist 
nende riikidega, kellega meil möödunud 
aastal jõusse astusid kaubalepingud. 

Niisuguseid riike on 7. 
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Kaubalepingud astusid jõusse: 
1) Eesti-Itaalia ajutine kau

banduslik kokkulepe . . . 2 7 . II29. 
2) Eesti-Prantsuse uuendatud 

kaubaleping 29. V 29. 
3) Eesti-Austria kaubaleping . 4. VII 29. 
4) Eesti-Saksa kaubaleping . 29. VII 29. 
5) Eesti ja Nõukogude Sotsia

listlikkude Vabariikide Lii
du kaubaleping . . . . 19. IX 29. 

6) Eesti-Ungari uuendatud 
kaubaleping 10. XI 29. 

7) Eesti-Türgi ajutine kauban
duslik kokkulepe . . . . 30. XI29. 
Uuendatud kaubaleping Ungariga hak

kas maksma alles 10. nov. 1. a. ja seega 
selle mõju samal aastal veel nähtavale 
tulla ei saanud. Kuid vana kaubaleping 
maksis kuni uue jõusseastumiseni. Seda
sama tuleb öelda Türgi kaubalepingu 
kohta. 

Kaubavahetus kõneallolevate riikidega 
oli 1928. ja 1929. a. järgmine: sissevedu 
oli 1929. a., ma ütlen tuhandetes krooni
des, järgmistesse maadesse: Itaalia — 
1.012,9, Prantsuse — 4.101,8, Austria — 
505,1, Saksa — 37.107,3, N.S.V.Liidu — 
5.046,8, Ungari — 52,6, Türgi — 74,9. 

Toodud arvudest näeme, et kaubaleping 
Itaaliaga ei ole veel suutnud meie ekspor
dile pinda luua: 1,013 miljoni-kroonilise 
sisseveo kõrval oli meie väljavedu Itaa
liasse 1. a. kõigest 11,9 tuhat krooni. Kauba
lepingu revideerimine Prantsusmaaga osu
tub õnnelikuks sammuks: meie väljavedu 
sinna on kasvanud kahekordseks, vahepeal 
ebanormaalselt suureks paisunud sisse
vedu aga langenud. Sellele vaatamata oli 
meie kaubavahetus Prantsusmaaga ka 
1. a. passiivne. 

Kaubavahetus Austriaga on jäänud 
ühekülgseks — Austria kasuks. 

Kaubavahetuse bilanss Saksamaaga on 
jäänud samaseks kui 1928. a., kusjuures 
nii sissevedu kui ka väljavedu langenud, 
sissevedu 39,783 miljonilt kroonilt 37,107 
miljonile kroonile, ja väljavedu 32,922 
miljonilt kroonilt 31,277 miljonile kroo
nile. 

Kaubaleping N. S. V. Liiduga ei ole 
sellele pandud lootusi täitnud; meie väl
javedu langes 5,496 miljonilt kroonilt 
1928. a. 2,801 miljonile kroonile läinud 
aastal, seega peaaegu poole võrra, kuna 
sissevedu N. S. V. Liidust on tõusnud 
4,939 miljonilt kroonilt 5,047 miljonile 
kroonile. 

Kaubavahetus Türgimaaga on arene
nud kummagile poolele soodsalt, eriti meie 
väljavedu Türgimaale. 

Mis puutub meie väljaveo elustamisse, 
siis tuleb sellele panna tõsist rõhku. 
Saksamaa turul satume karjasaaduste 
väljaveoga senisest halvemasse seisukorda. 

Soome turg ähvardab meile kitsamaks 
jääda, eriti kartulite, elusloomade ja liha 
ning tekstiilsaaduste suhtes. 

Neid kaotusi peame püüdma teisal 
uute turgude juurdevõitmisega tasa teha. 
Kaubalepingud Leeduga ja — kaugemate 
turgude võitmiseks — Hiinaga, Jaapaniga 
ning Lõuna-Ameerika riikidega tulevad 
võimalikult pea sõlmida. Kauge-Ida ja 
Lõuna-Ameerika turgudel on pinda meie 
paberil, tekstiilsaadustel, telefoniaparaa
tidel j . n. e. Tuleb majanduseküsimuste 
arendamist hoopis intensiivsemalt ja plaa
nikindlamalt meie välisesinduste kaudu 
teostada ja meie konsulaarvõrku tarvilikul 
määral arendada. Selle küsimuse lahen
damine on Majanduseministeeriumi lähem 
ülesanne. 

Meie väljaveo tõstmiseks peavad aga 
ka töösturid ja eksportöörid endid seni
sest paremini organiseerima. 

Sagedasti kuuldub välismailt kaebusi, 
et meie ärid järelepärimistele tihtilugu ei 
vasta, kaubapakkumistes väga aeglased ja 
tellimised täitmata jätavad või täitmisega 
hilinevad. Tellimiste korralikuks täitmi
seks oleks kõigiti soovitav ettevõtete koos
töö. Võistluse kartus on enamasti põh
jendamatu, sest kui mõnel kaubal suure
mates riikides minekut on, siis nõutakse 
seal kaupa rohkem, kui meie üldse anda 
suudame. Mitme ettevõtte koostöö oleks 
siin ainult kasuks kõigile asjaosalistele. 
Võistlus välisturgudel muutub üksikute 
maade vahel järjest teravamaks, ja see
pärast peavad meie eksportöörid energili
semad olema, et võistluses mitte alla jääda. 

Peatudes põllumajanduse kui kõige 
suurema tööstuseharu juures, mis 58%-le 
meie rahvaarvust ülalpidamist annab, loen 
tarvilikuks selgema ülevaate saamiseks 
selle praegusest seisukorrast pisut vaa
delda selle arenemist. Selle arenemiskäigu 
võiksime jagada 3 etaapi. Esimene aja
järk oleks riigi algupäevilt kuni 1922. 
aastani, kus likvideeruva suurmaapida
mise asemele väikepõllupidamine tekkis. 
Tol ajal oli põllumajanduslik eksportaine 
peaaegu ainult lina, kuna loomasaaduste 
väljavedu alles 1922. aastal tuhande ton
nini ulatus. Põllumajandus rahuldas pea
asjalikult siseturu nõudeid. Samuti inves
teeriti kapitali kinnivarasse õige vähe. 
Kuni 1923. aastani on asunikud ehitanud 
näiteks Põhja-Eestis ainult 10°/o nende 
poolt üldse ehitatud elamutest ja kõrval
hoonetest. 

Järgnevad 4 aastat 1923. kuni 1926. 
olid põllumajanduse arenemisaastad, sest 
meie põllumajandus oli suutnud end 
majanduse alal organiseerida ja esineb 
juba eksportöörina tähtsal kohal. Looma
saaduste väljavedu, mis 1922./23. aastal 
90 miljoni kroonini ulatus, tõusis 1925./26. 
aastal juba 150 miljonile kroonile. Seda 
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tõusu põhjustas välismaa soodus turu kon
junktuur, kuna hinnavahe valis- ja sise
turu vahel tunduv oli. Üldse oli põllumajan
duse kogutoodangu väärtuse tõus nende 
kahe perioodi vahel umbes 35%. 

Viimane ajajärk — 3 viimast aastat — 
ei andnud põllumajanduses enam seda 
tõusu, mis eelmisii aastail võis tähele 
panna. Esiteks põllusaagi poolest oli juba 
1927. aasta kehv: põuane suvi enneaegu 
küpsetas vilja, ning saak jäi väikseks. 
Sellele järgnes 1928. a., mis laialisemas 
ulatuses kandis ikalduse iseloomu, ning 
see tõi esile juba terava kriisi, mille lik
videerimiseks kulus möödunud 1929. a., 
ning kulub veel ka osa käesolevast 1930. 
aastast. 

1927. a. kehva saagi mõju aitas tundu
valt parandada soodus hindade seis ja 
turu konjunktuur üldse. 1928. a. oli turu 
konjunktuur veel võrdlemisi stabiilne, 
eriti karjasaaduste hindade poolest. Kuid 
1927. a. põua all kannatanud piirkonnad 
ei suutnud oma tootmisvõimet endisel kõr
gusel hoida, ning üldine toodang oli veidi 
vähem 1925./26. a. toodangust, seejuures 
turutoodangus võis ka sel aastal konsta
teerida väikest juurdekasvu. 1928. a. 
liigvee tõttu olnud põllusaagi ikalduse 
tagajärjed tulid teravalt ilmsiks 1928. a. 
teisel poolel ning 1929. a. esimesel poolel, 
s. o. möödunud 1928./29. põllumajanduse-
aastal. Sel aastal tuli saavutatud seisu
kohtadelt vähe taganeda, osa talusid oma 
ressursside poolest langes tagasi 1923./24. 
a. seisukorrale. 

1929. a. saak, mis suuruselt kui ka 
kvantumilt oli harilikust saagist tunduvalt 
kõrgem, oleks võinud katta peaaegu täieli
kult eelmise aasta puudujäägid, kui mitte 
turu konjunktuur, eriti teravilja hindade 
poolest, poleks halvenenud. Ligikaudselt 
ühtlasi hindu arvestades 1929. a. põllu
saagi rahaline väärtus ületas eelmise aasta 
oma umbes 60 milj. kr. võrra, milline 
summa ligikaudu katab kahe eelmise aasta 
saagi puudujäägi keskmisest. 

Ikalduseaastate puudujäägid põlluma
janduses andsid peaasjalikult end tunda 
elusa inventari vähenemises. Nii vähene
sid 1928./29. a. jooksul: hobused —23.000, 
veised — 45.000, lambad — 184.000, sead 
— 47.000. Seejuures ainuke liik loomi, 
mille arv näitas suurenemist, olid lehmad, 
nimelt 1929. a. oli nende arv suurem eel
mise aasta arvust 3.000 võrra. 

Vaatamata saagi vähesusele on põllu
mees püüdnud alal hoida oma tähtsama 
sissetulekuallika — piimakarja. 

Teise suurema defitsiidina tuleb veel 
märkida ikalduseaastatel suurenenud põl
lumajanduse võlakoormatust. Laenu nõu-
tati riigilt, erapankadea, eraisikuilt, ning 
need laenud ei läinud põhikapitali suuren
damiseks, vaid suuremalt jaolt tegevuse-

kapitali täienduseks. Üldse anti põllu
majandusele erakorralist laenu viimase 
kahe aasta jooksul 7,6 miljonit krooni. 
Sellest oli miljonites kroonides seemne-
viljalaenu 1928. aastal 2,915 krooni, seem-
neviljalaenu 1929. aastal 3,295 miljonit 
krooni ja ikalduselaenu 1928. aastal 1,392 
miljonit krooni. 

Nimetatud laenud suuremalt osalt olek
sid tulnud tasumisele 1929. aasta lõpul ja 
1930. aasta algul. Peab tähendama, et 
üldiselt laenude tasumine 1929. aasta vii
maseil kuil arenes võrdlemisi hästi — 
1928. aasta seemneviljalaenust 1. detsemb
riks oli juba 65°/o tasutud ning 1929. 
aasta seemneviljalaenust 28%. Üldiselt 
1929. aasta lõpukuudel põllumajanduse 
ostujõud nakkas uuesti tõusma. Kui võtta 
kokku kõik põllumajandusele antud riikli
kud laenud, siis saame üldsummana ligi
kaudu 35 milj. krooni. Neile laenudele 
seltsivad veel pärandusevõlad, laenud era
pankadelt ja eraisikuilt. Üksikuis piirkon-
nis on laenukoormatus juba võrdlemisi 
suur, kuid võrreldes seda Euroopa karja-
kasvatava riigi põllumajanduse üldise 
laenukoormatusega, ei saa seda üldiselt 
suureks pidada. Ning paar head saagi
aastat annaks võimaluse kiire iseloomuga 
laene täielikult likvideerida. 

Ikalduseaasta tagajärjel tuleb nime
tada veel põllumajanduse ostujõu langust, 
mis end kogu majanduseelus tunda andis, 
nagu eelpool juba nägime. Peale laenu-
allikate on kasutatud ka tagavaras olevad 
rahalised ressursid. 

Nii on põllumajandusel vaja üle saada 
veel paljudest raskustest ja puudustest, 
mis ikalduseaastad pärandasid. 

Põllumajanduse üldsihiks on — suu
rendada võimalikult enam oma turutoo-
dangut, püüdes tootmist kohandada välis
turu nõuetele. Tähtsamaiks tooteiks on 
— loomasaadusist või, peekon ja munad, 
põllusaadusist — lina. 

Vaadeldes meie põllumajanduse saagi 
koosseisu saame möödunud 1929. aasta 
kohta järgmised vahekorrad. 

Saagi koguväärtusest annavad prot
sentides, rahale ümber arvatult: toiduvili 
— 14,1%, söödavili — 34%, heinad — 
28%, kartul 16% ja lina 6%. 

Siin näeme, et saagi koguväärtusest 
langeb puhtal kujul loomasööda viljade ja 
heinte arvele 62,6%. Peale selle osa kar
tulist läheb samuti loomasöödaks, nii et 
pole liialdatud, kui ütleme, et 6 5 % kogu-
saagist on loomasööt. See majapidamise 
toodangu koosseis näitab, et selle organi
satsiooni juures peab olema tugev kari, 
kes selle loomasööda hulga realiseerib. Et 
meil rohumaade hulk suur, ning ühtlasi 
suur ka kõrstoidu saak, siis on iseenesest 
selge, et meie maa saagi realiseerimisel 
peab karjapidamine esikohal olema, kuigi 
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ma sellega kinnitada ei taha, et kohati 
oludele vastavalt ka põllumajandusel tei
ses suunas kasulik areneda on. Mida mit
mekülgsemalt meie oma majapidamise 
välja arendada suudame, seda kindlamalt 
suudab see vapustustele vastu panna. 

Peatudes põllumajanduse üksikute 
harude seisukorra juures eraldi näeme 
järgmist. 

Karjamajanduse seisukord, mis senini 
järjekindlalt tõusu näitas nii arvuliselt 
kui ka kvaliteedilt, näitas viimasel aastal 
väikest tagasiminekut. Nii on veiste arv 
üldiselt võttes vähenenud, seejuures aga 
eriti noorkarja arv. Kuigi seejuures on 
suudetud alles hoida endine lehmadearv, 
nende väljalangeva osa asendamiseks 
ning arvu suurendamiseks on aga noor
karja reservid eelmiste aastatega võrrel
des tunduvalt väiksemad. 

Karjamajanduse seisukord halvenes 
eriti möödunud aasta esimesel poolel. 
Söögitagavarad olid nõrgad, ning enamu
ses oli sööt, eriti aga kõrssööt alaväärtus
lik. Nõrga sööda tagajärjel piimatoodang 
langes, ning vähenes ka või väljavedu 
1929. a. esimesel poolel võrdlemisi eelmise 
aasta sama ajaga tervelt 9,7°/ft võrra. 
Aasta teisel poolel olukord paranes. Rohu-
kasv karjamaal oli hea, karja seisukord 
paranes, ning toodang tõusis endisele kõr
gusele. Aasta teisel poolel väljavedu üle
tas eelmise aasta väljaveo sama aja eest 
enam kui 23°/n. 

Üldsummas karjasaaduste eksporttoo
dang 1929. a. ületas eelmise aasta 11.369 
kvintaali võrra ehk 10%. Praegu on pii
malehmade seisukord hea, mis lubab loota 
tunduvat karjasaaduste toodangu tõusu 
käesoleva aasta esimesel poolel. 

Meie karjamajanduse edaspidine areng 
oleneb väljaveoturgude seisukorrast ja 
nõudeist. Kuid siin on majanduseperspek-
tiives tumedaid kohti. Saksamaa, teine 
suuruse poolest karjasaaduste sisseveo 
turg, tõstis viimasel ajal võitolle tun
duvalt. Esialgu pole võimalik öelda, kui-
võrt see tollikõrgendus mõjutab karjasaa
duste turgu eksportmaades, kuid on kin
del, et või sisseveo tõus Saksamaale lähe
mas tulevikus on raskendatud. See loob 
teravama võistluse Inglise turul, mis loo
mulikult karjasaaduste hindade tasapinda 
võib alandada. See asjaolu nõuab kõigi 
võimaluste kasutamist, et meie või Inglise 
turul väärikalt võiks esineda. Esijoo
nes tuleb aga otstarbekalt lahendada veo 
korraldus ja soliidse laevaliini loomine 
Eesti ja Inglismaa vahel. 

Seakasvatuses tuli samuti viimasel 
aastal teha samm tagasi. Selle loomapida-
mis-haru kõikuvus on meil alati olenenud 
vilja- ja kartulisaagi suurusest. Sigade 
arv näitas 1929. a. luba teist aastat vähe
nemist. Sigu oli 1927. a. — 354.000, 

1928. a. — 327.000, 1929. a. — 280.000. 
1928. aastal oli üheks tähtsamaks sigade 
arvu vähenemise põhjuseks sealiha hin
dade langus. Möödunud 1929. a. sealiha 
hinnad olid võrdlemisi soodsad, kuid meil 
oli vähe vilja ja kartulid sigadele sööt
miseks. Sigade juurdekasv võib aga sün
dida võrdlemisi kiiresti, oleneb turu seisu
korrast, millist edu sel alal saavutatakse. 
Igatahes on sel majapidamisharul suured 
edenemise võimalused. 

Teraviljakasvatusest meie põllumajan
dus võiks otset rahalist sissetulekut saada 
vaid heal saagiaastal, kusjuures müügi-
viljana laiemas ulatuses kõne alla võib 
tulla vast rukis. Üldiselt võib omamaa 
rukkisaak aga praeguse kasvupinna juu
res ainult erakorraliselt häil saagiaastail 
täielikult katta sisetarviduse, kuna kesk
mise saagi juures rukist sisse vedada 
tuleb. Seda tõendab kauaaegne kogemus 
niihästi Eesti riigi ajal, kui ka Vene ajal. 
Raudteevedude andmeil, kus antud iga 
jaama kohta selles jaamas peale- ja maha-
laetud ainete hulk, selgub, et peaaegu kogu 
laiaroopalisel teel sõjaeelseil aastail vilja 
juurdevedu oli tunduvas ülekaalus neist 
jaamadest saadetavast hulgast. Kui eral
dame praegu Eesti piirides asuvaist jaa
madest Tallinna, kuhu vilja tuli vedada 
peale kohaliku tarviduse katte ka välja
veoks, saame teravilja sisseveo ülekaalu: 
1908. a. — 45.820 tonni, 1909. a. — 
40.290 tonni, 1910. a. — 32.075 tonni, 
seega keskmiselt kolme nimetatud aasta 
kohta 39.400 tonni. Sellest suurem osa 
tuleb rukki arvele. Viimasel kolmel aas
tal teravilja sissevedu samadesse piirkon
dadesse on olnud: 1926. a. — 30.610 
tonni, 1927./28. a. — 23.867 tonni, 
1928./29. a. — 40.983 tonni. Neist vahe-
korrist selgub, et teravilja sisseveo küsi
mus pole põllumajanduse pärastsõjaaegse 
ümberkorralduse tulemus, vaid selle näh
tuse juured on palju sügavamad. Nagu 
üldiselt, pole aga meie teraviljakasvatus 
läinud tagasi, vaid annab ligikaudu sama 
kvantumi, mis varemailgi aastail. Vilja 
tarvitamise kohtade üldpilt on aga pisut 
muutunud, kuna linnade rahvaarv suure
nenud, ning seda peamiselt säärase rahva 
arvel, kes varem maal elades ostuleiba 
tarvitas. 

Nii on teraviljakasvatuse kaitse küsi
mus, mis viimasel ajal mitmeti päevakor
ras olnud, palju aktuaalsem, kui seda 
harilikult võetakse. Kui teravilja tolli
dega kaitsta niivõrt mõjuvalt, et see välja 
kutsuks teraviljakasvatuse laienemise, siis 
tõuseks küsimus, mille arvel see sünniks 
ning kuidas see mõjutaks teiste põllu-
majanduseharude arengut. 

On arusaadav, et teraviljakasvatuse 
laiendamine puudutab teravalt põllumajan
duse arengu suuna, ja sellepärast tuleb 
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seda küsimust ettevaatlikult käsitleda. 
Muidugi kujuneb karjamajanduse ja tera
viljakasvatuse vahekord ajajooksul vas
tavalt turunõuetele. 

Linakasvatus on läinud viimaseil aas
tail tagasi ja andnud maad piimakarja-
pidamisele. Seda tagasiminekut põhjustab 
eeskätt linahindade langus ja võrdlemisi 
kallis tööjõud. Siiski on kohti, kus lina
kasvatus tulutoov majanduseharu, nagu 
näiteks Petserimaal. 

Kartulikasvatuse valdkondades viima
sel aastal on tekkinud raskusi ning seda 
peamiselt kartuli realiseerimise alal. Kar
tuleid kasvatatakse ligikaudu sõjaeelses 
ulatuses. Põhja-Eesti maades on märgata 
väikest vähenemist, kuna Lõuna-Eestis 
kohati kartuleid hakatud isegi rohkem 
maas pidama. Kuid kartuli realiseerimise 
võimalused on sõjaeelsest palju kitsamad. 
Esiteks hoopis vähem läheb kartulit pii
rituseks; teiseks tugevasti on vähenenud 
väljavedu. Nimelt enne sõda läks palju 
kartuleid Põhja-Eestist Ida turule, peami
selt Peeterburi. Nagu raudteede veoand-
mestik näitab, on Tapa-Narva vahelisel lii
nil kartulivedu enam kui kahekordselt 
vähenenud. Kuigi kartuli realiseerimisel 
ka keskmisel saagiaastal on olnud raskusi, 
pole märgata kartulikasvatuse tunduvat 
vähenemist. Konservatiivselt peetakse 
kinni endisest külvinormist. Kartuli üle
jääkide mahutuses välisturule võib tek
kida raskusi, eriti kui meie põhjapoolne 
naaber Soome kartuli sisseveole tollidega 
takistusi ette veeretab. Kuid peab kat
suma kartulile uusi turge leida. Nii on 
viimastel päevadel Põhja-Ameerika Ohis-
riikidesse kartuliturgu otsima hakatud ja 
teatavaid reaalseid tagajärgi sel alal saa
vutatud. (A. T u p i t s , põl: Loodetakse 
vedada tõesti sinna?) 

Muud vähemad põllumajanduseharud, 
nagu kanapidamine ja aiandus, pole neil 
raskeil aastail aktiivsust kaotanud, kuigi 
vast üldtulemustes pole saadud kätte soo
vitud tagajärgi. Eriti kanade arvu on 
tugevasti suurendatud, ning on loota, et 
.luba lähemail aastail kanamunade eksport 
omab väärilise koha väljaveos. 

Põllumajanduse praeguse organisat
siooni ning üksikharude seisukorra juurest 
üle minnes põllumajandusele kui tervikule, 
peab tähendama, et üldsummas põllu
majandus ka neil võrdlemisi raskeil aas
tail on alal hoidnud tootmisvõime. Kui 
võrdleme seda tootmisvõimet seisukorraga 
ka ainult 4 aastat tagasi, siis näeme, et 
see tunduvalt tõusnud. On suurenenud 
haritud pindalad, läbi viidud laiaulatus
likke maaparandusetöid, ehitatud eriti 
asunikel palju uusi hooneid, juurde muret
setud inventari, masinaid ja riistu, suu
rendatud karja arvuliselt, tunduvalt tõs
tetud lehmade saagiandi j . n. e. ning dee

betisse selle kõige arvel võime kirjutada 
võrdlemisi väikse laenukoorma suurene
mise. 

Põllumajanduse krediteerimist rasken
dab alati selle võrdlemisi madal tasuvus. 
Tagajärjerikast kasutamist võib leida 
ikkagi peamiselt pikaajaline odavaprotsen-
diline laen. Põllumajandusliku raamatu
pidamise eelkokku võtte andmete järgi 
põllumajandusse mahutatud kapitalid and
sid 1925./26. p. a. — 3,07o/ft, 1926./27. p. a. 
— l,26o/n, 1927./28. p. a. — 3,43<Vn, 
1928./29. p. a. — 2,18%. Nelja aasta 
keskmine põllumajanduse kapitalide tasu
vus on seega 2,5%. Säärase madala tege
vuse juures loomulikult ainult väike osa 
majapidamisse mahutatud kapitalidest 
võib olla võlakapital. Aga kui võlakapital 
läheb muu kapitali elustamiseks, siis ei 
saa alati öelda, et võlakapitali tasuvus on 
madal, sest selleta suur osa muust kapita
list oleks võinud jääda üldse kasutamata. 
Sellest seisukohast tulebki hinnata põllu
majanduslikkude laenude tähtsust üldiselt 
madala kapitali tasuvuse juures. Muidugi 
tuleb laenude andmist sel alal juhtida 
õigele asjale ja õigetesse kätesse. Minu 
arvates tuleksid summad maaparanduse 
alal eeskätt anda juba olemasolevate talun
dite, olgu need vanad talud või asunikkude 
kohad, maa kultiveerimiseks. Neis tuleb 
selle poole püüda, et kõik kõlblik maa kul-
tiveeritaks. Uute talude asutamine uudis
maale, kuhu ehitada tulevad hooned ja 
maa üles harida, on praegusel ajal, kus 
raha kallis, vaevalt otstarbekohane. Ka 
tuleks selle järele valvata, et inimesed 
kergemeelselt ja asjatundmata saadud lae
nudega tööle ei asuks, mis pärast end ei 
tasuks ja sellega majapidamise hävitaksid. 

Tähtsaks probleemiks, mis tihedasti 
seotud põllumajandusega, on tööjõu kasu
tamise küsimus. Linnaelanikkude arvu 
suurenemine maarahva arvel on kestnud 
kõik need aastad ning kestab veel, vaata
mata põllumajanduse toodangu tõusule. 
Et meie talud tõesti vähese alalise töö
jõuga läbi saavad, näitavad andmed, mis 
saadud Pärnu- ja Viljandimaa 26 valla 
kohta 1929. a. põllumajandusliku üles
kirjutuse põhjal. Neis valdades tuleb 
keskmiselt 10 talundi kohta: 

Talundi suuruserühm Peremehe pere- Palgalisi (peale 
konnast alalisi päevatööliste) 

1 kuni 5 ha 
5 „ 10 „ 

10 „ 20 „ 
20 „ 30 „ 
30 „ 50 „ 
50 „ 100 „ 

100 ja enam „ 

töötajaid 

19 
23 
26 
25 
28 
29 
22 

1 
1 
4 
6 

11 
22 
68 

(M. M a r t n a , stp: Kas need pere
konnaliikmed on töö jõulised või mitte?) 
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Siia on arvatud töötajad. Keskmiselt 
oleks perekonnaliikmeid 25 ja töölisi 7. 

Nii tuleb keskmiselt iga kümne talundi 
kohta 32 alalist töötajat, sellest perekonna
liikmeid 25 ning palgalisi 7, s. o. kümnest 
talust ainult 7-mes on üks palgaline. See
juures kuni 20 ha suurusis talundeis pal
galine tööjõud on ainult erakordadel. Nii 
on meie talundid peamiselt perekonnatöö-
jõu mahu kohaselt organiseeritud, sest 
suuremate talundite arv, kus alaline palga
line, on kaugelt vähemuses. 

Vaheaeg kl. 19.07 min. — kl. 19.30 min. 

Majanduseminister J. Z i m m e r m a n n 
(jätkab kõnet) : Üle minnes eelarve enese 
juurde tähendan, et mina selle vormilise 
külje kui ka üksikasjaliku tulu- ja kulu
liikide juures peatuda ei kavatse. Eel
arve kuju on meil juba välja arenenud ja 
siin suuri muudatusi ei ole. Üksikasjade 
kohta on andmeid ette toodud seletuskir
jas, kuna eelmise aasta eelarve täitmise 
kohta leiduvad selgitavad tabelid ja kir
jeldused Riigikontrolöri punases raama
tus, mis ka juba Riigikogu liikmetele 
kätte saadetud. Ma peatun lühidalt eel
arve kujunemise raskuste juures kui ka 
üksikute majanduslikkude küsimuste juu
res, mis eelarvega ühel või teisel teel 
seotud. 

Lugupeetud Riigikogu liikmed teavad 
väga hästi, et meie riigi majapidamine 
oma ülalpidamiseks hoopis rohkem nõuab, 
kui meie seda rahuldada suudame. Õn 
teada, et pinge nõuete ja võimaluste vahel 
alati suur olnud, mille tõttu nende tasa
kaalustamine niihästi valitsuselt kui ka 
rahvaesinduselt palju tööd ja vaeva nõud
nud. On lootusi hellitatud, et olud meil 
lähemal ajal ses küsimuses lahedamaks 
kujunevad ja riigi eelarve kokkuseadmine 
enam niisuuri pingutusi ei sünnita. Kuid 
seni on need lootused meid petnud. Aasta 
paari eest ennustas küll üks minu eelkäi
jaist eelarve-kõnes niisugust õnnelikku 
ajajärku juba tänavuseks aastaks, kuid 
nagu näha ei ole see ennustus kahjuks 
täide läinud, vaid olukord on veelgi ras
kemaks kujunenud. Nõudeid oli asutus
telt märksa rohkem, kui riigikassa neid 
rahuldada jõudis, ja seepärast kujunes ka 
tänavuaastane eelarve-ettepanek kompro
missiks Majanduseministeeriumi ja teiste 
keskasutuste vahel. Nii ei ole ka see eel
arve kaugeltki niisuguseks kujunenud, 
nagu Vabariigi Valitsus seda healmeelel 
näha oleks tahtnud, vaid olude sunnil on 
sealt mõnigi summa kustutatud, mis lahe
damatel võimalustel püsima oleks pidanud 
jääma. Eesmärk on siiski kätte saadud: 
eelarve on tasakaalustatud ja kulude kate 
on ette nähtud reaalsete tulude näol. On 
kokkuhoidu püütud saavutada jooksvate 

kulude vähendamisega ja püütud summa
sid juhtida produktiivsele ja loovale tööle. 
Loodan, et neist põhimõtteist juhituna ka 
rahvaesindus esitatud eelarvet kohtleb ja 
oma asjatundliku arvustusega parandusi 
teeb. 

Nagu tähendasin, kujuneb meil eelarve 
tasakaalustamine aasta-aastalt raskemaks, 
ja see küsimus on viimasel ajal nõnda 
aktuaalseks läinud, et sellest vaikides möö
duda ei saa. Järjekindel kulude kasv ja 
vähene tulude tõus on teatavasti selle näh
tuse põhjuseks. Kulud kasvavad aga meil 
aasta-aastalt pea terve eelarve paragrah
vide ja punktide alal, vaatamata sellele, 
et niihästi Vabariigi Valitsus kui ka rah
vaesindus eelarve läbivaatamisel kulusid 
vähendada püüab. Ja kasvavad nad nii
öelda seaduslikul alusel, mille vastu ka 
Vabariigi Valitsus otsekohe võidelda ei 
saa. Kui vaatleme neid seadusi, mis Riigi
kogu viimastel aastatel vastu võtnud, 
mille järeldusel kulud otsekohe paljudeks 
aastateks ette broneeritud, siis näeme, et 
need ühes väliskohustuste õiendamisega 
meie eelarvet, võrreldes 1928./29. aasta eel
arvega, iärgmiselt suurendavad: 

1929./30. a. eelarves 4.675.000 kr., 
1930./31. a. —4.065.000 kr., 1931./32 a. — 
7.200.000 kr., 1932./33. a. — 7.800.000 kr., 
1933./34. a. — 8.700.000 kr., 1934./35. a. — 
7.700.000 kr., 1935./36. a. — 7.800.000 kr. 
ja 1936./37. a. — 8.000.000 kr. 

Kui nüüd arvesse võtta asjaolu, et meie 
seaduseandlus edasi areneb ning jällegi 
uusi seadusi saame, millega riigi kohustu
sed suurenevad, siis jõuame viimaks sinna
maani, kus meie kuludele enam vastu ei 
saa. Peame arvesse võtma, et riigiasu
tuste kulud suurenevad iga aastaga asu
tuste ülalpidamise kulude, ametnikkude 
palkade, teenistusevanuse tasu j . n. e. 
arvel. Nii näeme, et eelarve see osa, mis 
läheb niiöelda ebaproduktiivseteks üles
anneteks, järjest tõuseb, ja seega jääb 
vähe üle produktiivsete tööde tarvis, nii
suguste tööde tarvis, mis võiksid tulusid 
järele jätta. 

Kui nüüd arvesse võtta asjaolu, et ka 
palju teisi kulusid niiöelda broneeritud 
iseloomu omavad, nagu seda on riigiapa
raadi ülalpidamine ja teised kulud, siis 
näeme, et oleme varsti sinnamaani jõud
nud, kus meie seaduses ettenähtud kulu
sid enam eelarvesse ei suuda võtta ja 
sentigi anda ei saa produktiivsele tööle. 

Kui meie riigi ja rahvamajanduslikku 
elu ummikusse ei taha ajada, siis peab 
sellele nähtusele lõpu tegema. Meie peame 
ministeeriumide eelarveid piirama ja neile 
lubama ainult teatavad summad. Nad pea
vad end ise korraldada suutma. Kaitse
ministeeriumi juures oleme selle suutnud 
juba läbi viia. Kaitseministeeriumil on 
olemas teatud broneeritud summad, need 
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on õhulaevastiku peale. Läinud aastal oli 
see summa Kr. 500.000. 

Sellele vaatamata, et õhulaevastiku 
peale tuleb ligi pool miljonit krooni roh
kem anda, on Kaitseministeeriumile luba
tud summad mitte suuremad kui eelmistel 
aastatel. Seega õieti on üldiselt need 
kulud protsentuaalselt vähenenud. Mina 
arvan, et ka teiste ministeeriumidega tuleb 
tulevikus sääraselt talitada, sest muidu 
ei suuda meie kulude tõusmisele piiri 
panna. 

Meie ei tohi elada üle oma kandejõu, 
ja sellele vastavalt tulevad ka meie riigi 
kulusummad arvestada. Esiteks tulevad 
revideerimisele võtta need seadused, mil
lest tingitud meie kulude suurenemine. Ei 
või mitmeks aastaks kulusid ette määrata, 
sest majanduseelu kiire arenemise juures 
võivad vahepeal tekkida hädavajalikud 
väljaminekud, mida ettebroneeritud eel-
arve-summade juures raske rahuldada. 
Teiseks tuleb kulusid kokku hoida, eriti 
meie riigiaparaadi ülalpidamise alal, 
sest need kulud on kasvanud meil kõigile 
kärpimistele vaatamata. Siin ei saa kok
kuhoidu ainult ametnikkude palganormide 
vähendamise teel. Palgad on isegi meil 
madalad ja need nõuavad meil korralda
mist ja parandamist. Eriti valitseb meil 
ebamäärane palkade vahekord juhtivate, 
kõrgemate ametnikkude palkade alal. Nii 
saavad meil valitsuste direktorid ja mi
nistrite abid kolm korda vähem palka kui 
pankade ja ettevõtete juhid, ja nende 
palgad küünivad vaevalt nimetatud asu
tuste asjaajajate või raamatupidajate pal
kadeni. Ometi oleneb palju kõrgemate 
riigiametnikkude oskusest ja tublidusest. 
Minu arvates saame kulusid sel alal vähen
dada ainult töösüsteemi muutmise ja liht
sustamise teel, millega algust tehtud juba 
Ma j anduseministeer iumi ümberkorralda
misega, eriti maksuaparaadi reformeeri
mise läbi. Teatavasti oli meie maksuapa-
raat kallim Euroopas, vaatamata sellele, 
et ametnikkude palgad meil võrratult 
madalad. Nii nõudis meie maksuaparaat 
ülalpidamiseks keskmiselt 3,56% sisse
võetud tuludest, või üksikult võttes: otse
koheste maksude valitsus 2,43%, toll 
2,78% ja aktsiis 5,49%. Inglismaal moodus
tavad otsekoheste maksude kulud 1,57%, 
tolli- ja aktsiisivalitsuse kulud 2,3%, kuna 
Skandinaavia riikides see protsent umbes 
2 ümber kõigub. 

Olles Riigikontrollis lasksin ma sel alal 
uurimistöö toime panna, mis härradele 
Riigikogu liikmetele ka kättesaadavaks 
tehti, ja sealt selgus, et aparaat ümber
korraldamist vajas. 

Neil alustel on ümberkorraldamisele 
asutud, mis umbkaudse kalkulatsiooni 
järgi palgakrediiti üksi üle 110.000 krooni 
vähendada võimaldas. Loota on ka, et 

töö sellega ühistesse kohtadesse enam 
koondub, intensiivsemaks ja lihtsamaks 
kujuneb. Ka on selle korraldamise taga
järjel võimalik kaubanduse- ja tööstuse-
ametite tööjõudu suurendada üldise palga-
krediidi suurenemiseta. Meie kaubandus 
nõuab eriti korraldamist. Majanduseminis-
teeriumil on siin suured ülesanded täita 
ja vajab selleks häid tööjõude. 

Ühes maksuaparaadi ümberkorralda
misega on ministeeriumil teoksil ka mak
sureformide teostamine. 

Maksustamise küsimus on üldse riikli
kus elus delikaatsemaid küsimusi, ja ras
keks kujuneb see eriti seal, kus kapitali 
vähe. Siin tuleb eriti kaaluda, et iga 
maks õigel kohal lasuks ja osutuks igale 
maksumaksjale ta kandevõime kohaseks. 
Ühtlasi ei tohiks maksustamine niikaugele 
ulatuda, mis kapitali kogunemise pea või
matuks teeb. Teatavasti on meie maksus
tamised Vene põhimõtete alusel võrsunud. 
Neid on aastate jooksul täiendatud, paran
datud ja juhuslikult lapitud, milles puu
dub kindel süsteem ja ühtlus. Meie tulu
maks on tegelikult oma Õige iseloomu 
kaotanud ja mingisuguseks isikumaksuks 
muutunud, sest maksuvaba tulu on liiga 
väike, kuna progressiooni hüpped juba 
võrdlemisi vaiksete sissetulekute juures 
liiga kõrgele tõusevad. Kõrged tulumaksu 
normid on kui kõrged tollid, mis sala
kaubavedu suurendavad. Sest ebamäära
selt kõrge tulumaks kutsub esile ka tulude 
varjamisi. Samuti on ebamääraselt kõr
ged meie päranduse- ja kinnisvarade kin-
nistuse maksude normid. 

Need . ei ole enam meil tulutoovad, 
vaid takistavad tulude sissetulekut, sest 
tegelikult hoiavad kodanikud suurte mak
sude kartusel kinnistamise toimingute eest, 
ja riik jääb omast ilma. Minul on kavat
sus Vabariigi Valitsusele esitada mõne 
maksunormi vähendamise eelnõu. Seda 
eelnõu võib pidada esimeseks sammuks 
maksukoorma vähendamisel. Riigi tulude 
vähendamisele mina selles seaduses häda
ohtu ei näe. Nende eelpool tähendatud 
maksude alal ma kauem ei soovi peatuda, 
sest nende kohta tuleb sõna võtta mui
dugi nende seaduste arutamisel Riigi
kogus. 

Mis puutub aga praeguse maksuapa
raadi ümberkorraldamisse, siis pean tähen
dama, et see ei ole tarviliku kiirusega 
edenenud. Minul oli rohkem optimismi, 
kui tegelik elu seda näidanud. 

Kevadel tahtsin Riigikogus läbi viia 
Majanduseministeeriumi korralduse sea
duse, et võimalik oleks koosseise kokku 
tõmmata, kuid Riigikogu nõudis, et seda 
seadust peaks pikemalt kaaluma, ja juris
tid ütlesid, et see seaduseelnõu ei ole 
küllalt põhjendatud. Seda kaaluti pool 
aastat, ja kui seaduseelnõu arutamisele 
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tuli, siis ei tehtud parandusi. (A. O i n a s , 
stp: Tehti küll komisjonis.) 

Meie maksureformi läbiviimisel on 
minu arvates kaks peaetaapi: 1) maksu-
aparaadi ümberkorraldamine ja 2) mak
sude materjaalnormide väljatöötamine. 
Mis puutub esimesse ossa, siis on sellele 
juba alus loodud Riigikogu poolt vastu
võetud Majanduseministeeriumi ümberkor
raldamise seadusega. Sellele järgneb peat
selt seaduseelnõu, mis määrab ametite 
funktsioonid ja korraldab lõplikult allu
vate asutuste koosseisud kohtadel. See on 
puhttehniline töö ja võib sündida väljas
pool politiliste huvide ristlemist, mispä
rast loodan selle kiire lahendamise või
malust. Hoopis raskem ülesanne on aga 
seaduse materjaalnormide kokkuseadmine, 
kus politilised huvid teravasti kokku puu
tuvad. Küsimuse teeb siin veel raskemaks 
asjaolu, et siin lahendamisele tuleb vahe
kord riigi ja omavalitsuste vahel. Mida 
varem need vahekorrad lahendatakse, seda 
parem. Oleme väiksemaid riike ilmas, ja 
meie riigi rahvaarv ei ole suurem kui 
mõne suure riigi omavalitsuseüksuse rah
vaarv. Ka on meie riigikord demokraat
likumaid ilmas, ja seepärast peame nii 
riigile kui ka omavalitsustele vaatama kui 
ühele tervikule. Rahva kui ka omavalit
suse oma huvide pärast peaks nende 
vahel tihedam side valitsema ning riigi
võim peaks kaugemale ulatuma ka oma
valitsuse tegevuse alasse, eriti ses osas, 
mis puutub finantsküsimustesse. Kuigi 
meil rahalised asjad omavalitsustega sageli 
nii segamini, et ei tea, mis riigi või 
mis omavalitsuste oma, ei ole riigil nende 
asjaajamise kohta pea mingit sõna lau
suda. Ometi on omavalitsuste kulud suured. 

See maksupolitika ühtlustamine ja 
võimu jaotamine valitsuse ja omavalitsuste 
vahel ei ole päevakorras mitte ainult meil, 
vaid ka teistes Lääne-Euroopa riikides, 
kus aga kõik uuemad reformid suundu
vad sinnapoole, et ebaloogilist vahekorda 
tähendatud võimude vahel kaotada ja rii
givõimu õigusi suurendada. Nii näeme, 
et Tshehhoslovakkias 1927. aastal maks-
mapandud seadus teeb kohuseks kõigile 
siseministeeriumile alluvatele valitsemis
organitele, olgu need riiklikud või oma
valitsuslikud, täita kõikide ministeeriu
mide korraldusi. Samal seisukohal asub 
ka Preisi maapäevale esitatud omavalit
suste reformi kava. Katkend on järgmine: 
„Omavalitsus on riigi orgaaniline osa, aga 
mitte mingisugune kujund tema kõrval või 
tema sees. Eesmärk niihästi riigil, kui ka 
omavalitsusel on ühine, s. o. hoolitseda 
rahva hea käekäigu eest. Riigi olemasolu 
mõtte seisukohalt ei ole omavalitsusel ise
seisvat eesmärki ega sihti, vaid tema siht 
ja eesmärk on riiklus, ja sellepärast peab 
omavalitsus riigivõimule alistuma." 

Üldiselt püüavad kõik uuemad refor
mid valitsemistegevuse ja võimukäsitluse 
ühtluse poole, sest ainult sel teel on või
malik luua stabiilset ja otstarbekohast 
korda. Samuti võimaldab ainult ühtlane 
võimukäsitlus õigete majanduse ja f inants-
politiliste sihtide jälgimist. Meie praegune 
kord sellevastu on kategooriliselt ühtlase 
võimukäsitluse vastu. Loodud vastukaa
luks tsaristliku survepolitika sihtidele 
revolutsioonilise romantika ajajärgus, kal
dub meie omavalitsuste korraldus autono-
mismi asemel politilisse autonomismi. 
Sellele baasile ei saa ehitada ühtki ratsio
naalset finantspolitilist süsteemi. Enne 
kui asuda omavalitsuste maksusüsteemi 
kindlaksmääramisele, tuleb välja selgitada 
ja otstarbekohaselt kindlaks määrata kesk
valitsuse ja omavalitsuste võimu vahekor
rad, eriti järelevalve õiguse piirid ja üles
anded. Samuti tuleb ühes sellega revidee
rimisele võtta funktsioonide jaotus kesk-
ja omavalitsuste vahel ühelt poolt, ja oma
valitsuste eneste vahel teiselt poolt. 
Finantspolitilisest seisukohast nõuab see 
küsimus tähelepanu seepärast, et omava
litsused täidavad ülesandeid, mida tsent
raliseeritult saaks teostada palju vähemate 
kuludega, näiteks järelevalve, osa hoole
kandest, koolikorraldus ja muud. Teiselt 
poolt ori koondatud näiteks maaomavalit
suste kätte rida ülesandeid, mida võiks 
sama hästi usaldada vallaomavalitsustele, 
näiteks üksikud hoolekandeharud, ilma et 
see kulusid eriliselt suurendaks. Nii admi-
nistratiiv-funktsioonide kui ka finants-
korra seisukohalt on maavalitsused peami
selt ainult mingid ülekandelülid, mille tar
vilikkus väga küsitav. Kuna linnades, nii 
suurtes kui väikestes, mis võrduvad sageli 
mõnele vallale, on meil üheastmeline oma
valitsus, omame aga maal põhjendamata 
kaheastmelise omavalitsuse ja suurendame 
sellega avalikke kulusid. Avalikkude 
kulude kokkuhoiu otstarbel tuleb lähemal 
ajal arutamisele võtta omavalitsuste 
ümberkorraldamine vastavalt üldistele 
kokkuhoiu-politika siht j oontele. 

Rääkides kokkuhoiu-politikast ei saa 
mööduda ka meie haridusepolitikast. Siin 
anname meie välja suuri summasid, mis 
tugevat kasvamise tendentsi näitavad, kuid 
minu arvates need kulud riiklikust seisu
kohast vaadatuna täiel määral otstarbe-
kohaselt kasutatud ei saa. 

Oleme palju rääkinud juba meie harit
laste üleproduktsioonist, kuid piiri sellele 
ei ole suudetud panna. Ometi näeme vas
tavatest aruannetest, et üks keskkooli lõpe
taja, kui ta korralikult õpib ja klassi 
istuma ei jää, riigile 1.000 kuni 1.500 
krooni maksma läheb, ja kui ta ka ülikooli 
lõpetab, siis sellele summale veel 1.500 
kuni 2.000 krooni juurde tuleb lisada. 
Nõnda maksab siis riik igale ülikooli lõpe-
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tajale, olgu see rikas või vaene, 2.500 kuni 
3.500 krooni juurde. Kui nüüd neid kalleid 
inimesi meie suurel määral kasutada ei 
saa kohtade puudusel, ja nad sunnitud on 
sageli mitte oma erialal teotsedes lihtsat 
tööd tegema või töötatööliste peret suuren
dama, siis seisame meie siin küll ühe puu
duliku elunähtuse ees. Mina ei ütle, et 
hariduseks antud summasid otse kärpida 
tuleks, vaid neid tuleks juhtida sinna, kus 
tarvidus kõige suurem. Meie näeme, et 
algkool veel palju kulu nõuab. Koolima
jad on viletsad, ja õppevahendid puuduvad. 
Sinna tuleksid eeskätt summad juhtida, 
ühtlasi tuleks aga selgitada, kas meil õpe
tajate arv normaalses vahekorras on 
õpilaste arvuga ja õpetajaid pooltüh
jade klasside jaoks ei peeta. Omalajal 
tegin Riigikontrollis selle küsimusega tege
mist, ja statistika näitas, et siin asjad I 
korras ei olnud. Omavalitsused sellest 
küsimusest väga huvitatud ei ole, kuna 
õpetajate palgad riigi kanda on, ja siin 
seisab Hariduse- ja sotsiaalministeeriumil 
ees raske ülesanne lahendamiseks. 

Lõpetades oma ülevaate ja tehes sellele 
kokkuvõtte pean tunnistama, et: 

1) Meie riigi ja rahva rahaline seisu
kord ei ole hiilgav. Meie riigi kaubanduse-
kui ka maksubilanss ei ole möödunud aas
tal meie kasuks kujunenud. Puudujäägid 
on tunduvad, ja need peame tasa tegema. 
Seda saame aga püsiva tööga, õige majan-
dusepolitikaga ja kokkuhoiuga. 

2) Meie tööstus on üldiselt arenemis-
võimeline, kuid kannatab kapitali ja tur
gude puudust. Riigil tuleb oma mõju 
maksma panna, et kapital neile tööstuse-
aladele juhitaks, mis elujõulised ja meile 
rahvamajanduslikult kasulikud. Tuleb selle 
järele valvata, et raha ei valguks neile 
tööstusealadele, mille järele meil tarvidust 
ei ole, ja mida meil lahedatel krediidiolu-
del luuakse ebamäärase konkurentsi tege
miseks ja elujõulistelt ettevõtetelt tasu-
summade väljapressimiseks. Niisugused 
ettevõtted meelitavad inimesi nende hari
likult töölt maalt linna, ja nende kokku
varisemisel suureneb töötute pere. Tuleb 
tööstusesaadustele turge leida kaubalepin
gute sõlmimise teel. Samuti tuleb olevaid 
lepinguid igakülgselt kasutada. 

3) Meie kaubandus on raskustesse sat
tunud siseturu ostujõu langusel, üleliia 
suure konkurentsi kui ka meie kaupmees
konna oma mõistmatu organisatsiooni 
tõttu. Meie kaubanduse alal on teotsema 
hakanud palju ärimehi, kel kogemused või 
soliidsus puudub, mis halvavalt mõjutab ka 
üldist kaubandust. Siin on tarvis teha 
palju sisemist organiseerimistööd, mida 
ootan eeskätt nende oma organisatsiooni
delt. 

4) Põllumajandusest ütlen, et see orga
nisatsioon on terve ja tootevõimeline, kuna 

sel alal teotsevad käed ei tunne väsimust, 
ja sellepärast tuleb riigil aidata põllumees 
rasketest aegadest üle. Põllumehele tuleb 
kaitset muretseda. See kaitse peab olema 
niisugune, et see põllumajandusele tõesti 
toeks oleks, sealjuures aga rahvamajan
dusele ülejõukäivat koormat ei pane. 

Selle ülevaate Riigikogule ette kand
nud arvan, et meil käesolev aasta kerge ei 
ole, aga et siiski meie rahvamajandus seda
võrt tugev on, et meie ka käesoleva aasta 
edukalt võime lõpetada. 

J u h a t a j a : Korra kohta on ettepanek, 
pidada läbirääkimised eelarve puhul 
järgmisel Riigikogu koosolekul. 

Seega on loomulikult katkestatud I luge
mine. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) E t t e p a 
n e k on v a s t u v õ e t u d . 

4. M. Mihkelsona küsimine Vabariigi 
Valitsusele Kõrgesaare vallas asuvate 
poolitatud riigirendikohtade metsa hin

damise asjas. 

M. M i h k e l s o n (stp, loeb): 
1) Kas vastab tõele, et Hiiumaal Kõr

gesaare vallas nõutakse üle 40 aasta kasu
tada olnud riigi renditaludelt, millised 
omavahel poolitatud või tükeldatud, metsa-
hinna tasumist täies ulatuses? 

2) Millega on põhjendatud säärane 
teguviis ? 

3) Mida mõtleb teha Põllutööministee
rium selle küsimuse kiireks lahendami
seks? 

5. A. Sirro, B. Eilman'i ja A. Mekkarfi 
arupärimise-ettepanek Vabariigi Valit
susele riigiteeni jatele teenistusevanuse 

tasu mittemaksmise asjas. 

t (Arupärimise-ettepaneku tekst: 

„Riigiteenijate teenistusevanuse tasu 
seaduse (RT 20 — 1929) § 1. alusel tuleb 
maksta teenistusevanuse tasu kõigile riigi
teeni.] aile. 

Riigiteenistuse seaduse (RT 149 — 
1924) § 1. järgi jagunevad riigiteenijad 
ametnikkudeks, kes teenivad riigiasutuste 
koosseisudes ettenähtud ametikohtadel, ja 
vabateenijaiks, kes teenivad riigiasutuste 
koosseisudes ettenähtud vabateenistuse 
kohtadel või ajutiselt täidavad ametnik
kude kohuseid. 

Sadamatehaste ametnikud on ette näh
tud Riigiasutuste koosseisude ja riigiteeni
jate palkade seaduses (RT 27 — 1927), 
kuuluvad seega riigiteenijate hulka ja on 
õigustatud saama teenistusevanuse tasu. 

Vaatamata sellele ei ole aga sadama
tehaste ametnikkudele teenistusevanuse 
tasu makstud, vaid Teedeministeerium on 
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jätnud mitmekordsed ametnikkude palved 
tagajärjeta. 

Palume Vabariigi Valitsuselt seletust: 
1) Mis põhjusel ei ole sadamatehaste 

ametnikkudele seni teenistusevanuse tasu 
makstud ? 

2) Kas kavatseb Vabariigi Valitsus 
teha korraldust mainitud ametnikkudele 
seaduses ettenähtud teenistusevanuse tasu 
maksta, kui kavatseb Vabariigi Valitsus 
teha seda, siis millal? 

Tallinn, 17. dets. 1929. a. 
A. Sirro. B. Eilman. A. Mekkart.") 

A. S i r r o (s tp) : Väga lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Riigiteenijate teenis
tusevanuse tasu seaduse — RT 20 — 1929 
— § 1. alusel tuleb maksta teenistuseva
nuse tasu kõigile riigiteenijaile. Riigitee
nistuse seaduse — RT 149 — 1924 — § 1. 
järgi jagunevad riigiteenijad ametnikku
deks, kes teenivad riigiasutuste koosseisu
des ettenähtud ametikohtadel, ja vabatee-
nijaiks, kes teenivad riigiasutuste koossei
sudes ettenähtud vabateenistuse kohtadel 
või ajutiselt täidavad ametnikkude kohu
seid. Sadamatehaste ametnikud on ette 
nähtud Riigiasutuste koosseisude ja riigi
teenijate palkade seaduses — RT 27 — 
1927 —, kuuluvad seega riigiteenijate 
hulka ja on õigustatud saama teenistuse
vanuse tasu. 

Sadamatehaste ametnikud ja töölised 
on vabariigi kestusel tänini kõigi riigitee
nijate ja -töölistega saanud ühiselt arsti
abi ja perekonna-abiraha. Peale selle on 
nad ühisel alusel kõigi riigiteeni j atega saa
nud ühekordseid toetusi, milliseid Riigi
kogu poolt vastuvõetud seaduste põhjal 
riigiteenijaile ja -töölistele makstud. Rii-

Koosolek lõpeb 

õ i g e . 

gikogu kinnitab ka sadamatehaste eelarve, 
nagu kõigil teistel riigiettevõtetel, ning ka 
praeguses eelarves on sadamatehaste eel
arve. Nii peaksid sadamatehaste ametni
kud ja töölised kuuluma tingimata riigi
teenijate hulka ja nad on kõigiti õigusta
tud saama riigiteenijate teenistusevanuse 
tasu seaduses ettenähtud suuruses. Möö
dunud kevadel, kui Riigiteenijate teenis
tusevanuse tasu seadus jõusse astus, tekkis 
tehaste juhatusel mingisugustel põhjustel 
kahtlus, kas kuuluvad sadamatehaste 
ametnikud ja töölised riigiteenijate hulka 
ja kas nad on õigustatud saama teenistuse
vanuse tasu. Et selgust saada, pööras 
tehaste juhatus tol korral Teedeministee
riumi poole. Tänini ei ole aga otsust ega 
vastust selle kohta tulnud. Tehaste amet
nikud on mitmel ja mitmel korral pööra
nud palvetega Vabariigi Valitsuse poole, 
aga need palved on jäänud tagajärjeta. 
Seepärast palume Vabariigi Valitsuselt 
seletust: 1) Mis põhjusel ei ole sadama
tehaste ametnikkudele seni teenistuseva
nuse tasu makstud? 2) Kas kavatseb Vaba
riigi Valitsus teha korraldust mainitud 
ametnikkudele seaduses ettenähtud teenis
tusevanuse tasu maksta, kui kavatseb 
Vabariigi Valitsus teha seda, siis millal? 

J u h a t a j a : ( H ä ä l e t a t a k s e . ; 
Arupärimise-ettepanekut toetab 21 Riigi
kogu liiget, seega e i o l e a r u p ä r i m i s e -
e t t e p a n e k v a s t u v õ e t u d . 

( H ü ü d e d : Lõpetada!) Kuulen ette
panekut, 

lõpetada koosolek. 

( H ä ä l e t a t a k s e . ) E t t e p a n e k on 
v a s t u v õ e t u d . Lõpetan koosoleku. 

kell 20.05 min. 

K i n n i t a n . 

Koosoleku sekretär (allkiri). Koosoleku juhatajad (allkirjad). 


